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Elizabeth Mpofu (Coordinadora General de La Vía Campesina) concentró en ese titular
el sentimiento de millones de personas campesinas de todo el planeta después de que
la Asamblea de la Organización Nacional de Naciones Unidas (ONU) aprobara defi-

nitivamente el texto articulado en el que se enumeran y reconocen los derechos de las personas
campesinas y trabajadoras en el medio rural. Un largo camino de 17 años para hacer efectivo
el reconocimiento y la articulación de instrumentos internacionales en defensa de los derechos
campesinos y los sistemas locales de alimentación, en el que La Vía Campesina ha sido el
motor social de dicho proceso. Bajo el liderazgo político de Bolivia se ha articulado una decla-
ración en la sitúa a las políticas públicas como las garantes de los derechos y necesidades de
las personas campesinas en su contribución al bienestar, a la alimentación sana y a la mejora
de calidad de la vida; enmarcada en una década marcada como la de la Agricultura Familiar.
Un proceso largo pero que a su vez la fotografía resultante de la votación habla por sí sola; 121
votos a favor (desde Europa portugal y Suiza),8 en contra (desde Europa Gran Bretaña, Hun-
gría y Suecia se sumaron a Australia, Guatemala, Israel, Nueva Zelanda y EEUU), y 54 abs-
tenciones (en las que se enmarcan la mayoría de los países europeos siguiendo la línea marcada
por Alemania en pos de la centralidad). Una imagen muy nítida que retrata a los países que
protegen y confían el desarrollo a las grandes corporaciones que controlan la alimentación ne-
gándose a reconocer la función de las personas campesinas; los abstencionistas dispuestos a
reconocer en parte la argumentación teórica pero que en la práctica están sometidos a servir
a esas grandes corporaciones (la PAC habla por sí sola); y la mayoría de los países del planeta
que reconocen a las personas campesinas como parte esencial del conjunto de la sociedad
como productoras de alimentos y garantía de un desarrollo más equilibrado, pero presas de
un quiero y no puedo por las hipotecas heredadas. Un largo proceso pero que a su vez es un
paso más, no es la solución, pero que implementa nuevas herramientas para socializar y con-
cienciar a la población en torno al perfil estratégico de la producción y el derecho a una ali-
mentación sana. Toca aterrizar esta declaración mundial a la realidad local y a lo cotidiano. Es
muy probable que nuestros gobiernos locales se sientan identificados con la abstención del
estado español desde la perspectiva de que las personas agricultoras de nuestro país no se
puedan o debieran verse reflejadas con las campesinas que trabajan pequeñas parcelas de tie-
rra, sin maquinaria cualificada y que alimentar a sus comunidades sea su objetivo diario; frente
a la gestión de grandes volúmenes de producción para la industria alimentaria y la exporta-
ción. Sin darse cuenta de que la creciente despoblación de las áreas rurales en nuestras pro-
vincias, la concentración de servicios y actividades laborales en torno a las áreas metropolitanas
y la despreocupación sobre la alimentación consumida por la población en su mayoría; están
generando enormes desequilibrios territoriales, sociales y económicos como pueblo. Las con-
clusiones y recomendaciones recogidas en el proceso congresual de Eusko Ikaskuntza apuntan
en esa dirección, en el que la participación de la sociedad civil ha sido un elemento determi-
nante. Situar el derecho a una alimentación sana en el centro del debate de las políticas públicas,
debe ser el eje trasversal que permita articular una comunidad social mayoritaria que sea la
percusora y garante de los cambios necesarios. Urge avanzar en términos de democracia par-
ticipativa, habida cuenta de la respuesta de nuestros Gobiernos locales a la propuesta de Ini-
ciativa Legislativa Popular tramitada desde la Carta de Derechos Sociales avaladas con más
de 51 mil firmas. La perseverancia y la insistencia condimentadas con enormes dosis de pa-
ciencia siguen siendo la base de nuestra motivación, próxima cita 12 de Enero en Bilbao y
Baiona. URTE BARRI ON.

etxalde@etxalde.eus
www.elikaherria.eus
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La devastación ambiental que carac-
teriza nuestro tiempo no tiene pre-
cedente en la historia del planeta ni

las culturas. Ha habido civilizaciones que
han provocado desastres ambientales, pero
nunca antes se habían mundializado, des-
equilibrando los propios flujos y sistemas
naturales que sostienen la vida en el planeta.
El capitalismo y su civilización petrolera, el
modelo de producción y consumo indus-
trial y basado en combustibles fósiles (petró-
leo, gas, carbón) provocó este desastre en
poco tiempo, acelerado en las últimas déca-
das.

Los problemas ambientales son graves,
con fuertes y desiguales impactos sociales y
el cambio climático es uno de los principales.
Pero no son causados por toda la humani-
dad. Más que la era del antropoceno, como
algunos la llaman, vivimos la era de la plu-
tocracia, donde todo se define para que los
muy pocos ricos y poderosos del mundo
puedan mantener y aumentar sus ganan-
cias, a costa de todo y todos los demás. Esta
absurda injusticia social, económica, am-
biental, política, requiere de muchas armas
para mantenerse y una de ellas es la guerra
conceptual. Inventar conceptos que oculten
las causas y características de la realidad,
que desvíen la atención de la necesidad de
cambios reales y profundos y mejor aún,
que sirvan para hacer nuevos negocios a
partir de las crisis.

En este contexto, el ensayo La métrica del
carbono: ¿el CO2 como medida de todas las
cosas?, de Camila Moreno, Daniel Speich y
Lili Fuhr, editado recientemente por la Fun-
dación Heinrich Böll, es un aporte impor-
tante. Muestra cómo ante la convergencia
de graves crisis ambientales locales, regio-
nales y globales, junto a las crisis económicas
y financieras, se echa un fuerte foco de luz
sobre el cambio climático –que Nicholas
Stern llamó la mayor falla de mercado que
el mundo ha atestiguado, al tiempo que se

posiciona las unidades de CO2 (dióxido de
carbono) como medida para definir tanto la
gravedad del problema. Así, otros temas
quedan en la oscuridad del contraste de ese
rayo de luz y todo se reduce a contar emi-
siones de CO2 a la atmósfera. Las autoras
no dejan duda de que el cambio climático es
real y grave, pero cuestionan ¿es más impor-
tante y más urgente que la pérdida de bio-
diversidad, la degradación del suelo
cultivable, el agotamiento del agua dulce?
¿Acaso es posible considerar cada uno de
estos fenómenos como algo independiente
y separado de los otros? La manera en que
describimos y enmarcamos un problema,
determina en gran medida el tipo de solu-
ciones y respuestas que podemos conside-
rar, plantean.

Justamente debido a la gravedad de la cri-
sis ambiental, tenemos que evitar el episte-
micidio ecológico en curso que reduce la
óptica, elimina conocimientos y destruye al-
ternativas. Aunque se sabe bien cuáles son
las causas del cambio climático, y los prin-
cipales rubros industriales que lo provocan:
alrededor de 80 por ciento se debe a la ex-
plotación y generación de energía, al sistema
alimentario agroindustrial y al crecimiento
urbano (construcción, transporte), basados
en el uso y quema de petróleo, gas y carbón.
Todo esto emite CO2 y otros gases de efecto
invernadero (GEI) como metano y óxido ni-
troso.

Se sabe también que lo necesario son re-
ducciones reales, en su fuente y en la de-
manda, de todos esos gases y cambiar lo que
las originan. Y se sabe que existen alternati-
vas reales, diversas, descentralizadas y via-
bles; quizá el ejemplo más fuerte es que 70
por ciento de la humanidad se alimenta de
agricultura campesina y agreocológica, pes-
cadores artesanales y huertas urbanas, que
no son los que emiten gases de efecto inver-
nadero.

Pero las propuestas dominantes –de ins-

tituciones y gobiernos– no son éstas, sino
otras principalmente basadas en mercados
de carbono y altas tecnologías que permiti-
rían supuestamente seguir emitiendo GEI
como siempre, pero compensarlos absor-
biendo el carbono emitido y almacenándolo
en fondos geológicos, es decir, formas de ge-
oingeniería. La propuesta de compensación
(offset en inglés) se viene desarrollando hace
años, asociada a los esquemas de pagos por
servicios ambientales, por biodiversidad, et-
cétera, componentes esenciales de la lla-
mada economía verde. Se trata de justificar
la destrucción en un lugar, mientras en otro
otros se supone la compensan con algún
pago, como si fuera lo mismo dejar sin bos-
ques o agua a un pueblo entero en un país o
región, porque hay una comunidad que los
cuida y en otro. Esos pagos generan bonos,
instrumentos financieros especulativos que
son comerciados en mercados secundarios.

Ahora, para que todo pueda ser medido
en unidades de CO2, todos los gases se tra-
ducen a la abstracción de “CO2 equiva-
lente”, sin considerar si se trata de gases
emitidos por una trasnacional minera que
devasta ecosistemas y pueblos, por la
quema de un bosque o el estiércol de algu-
nos animales de un pastor. El concepto de
que lo necesario son cero emisiones netas,
no reales sino compensadas, completa esta
operación. De esta forma, la economía del
carbono podría englobar todos los rubros
anteriores, para convertirse en la nueva mo-
neda de cambio, que justifica la contamina-
ción y produce ganancias para quienes la
causan.

No solamente se pierden de vista las cau-
sas del cambio climático, también de esta
forma se simplifica burdamente la conside-
ración de los otros graves problemas am-
bientales y las interacciones entre todos ellos
y se eliminan del campo de análisis y acción
los impactos sociales, el sistema que los pro-
voca y las verdaderas soluciones.

Lo que los medios ocultan
cuando solo le hablan del
cambio climático Silvia Ribeiro - La Jornada
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En defensa de la miel peninsular,
por un sector apícola rentable y
sostenible

Aner Mimenza eta Borja Fernandez de Pinedo - Etxebarrie Baserrie

Cuando nos ofrecieron escribir
este artículo pensamos que
lo ideal sería aprovecharlo

para dar voz a un sector aquí mino-
ritario como es el apícola, que en
estos momentos está en lucha, expli-
car el porqué de esta lucha y como se
va desarrollando. Pero creemos que
debemos aprovechar para empezar
explicando un aspecto más general
que nos debería preocupar a todas.
La abeja natural, la silvestre se
muere, está desapareciendo. Y lo que
es más preocupante, o cambian
mucho las cosas, o está condenada a
desaparecer. En gran medida por la
acción del ser humano. Primero fue
el cambio del entorno, sustituyendo
la vegetación autóctona por mono-
cultivos tanto agrícolas como fores-
tales, haciendo desaparecer
diversidad alimentaria y lugares
donde hacer la colonia. Después el
uso de herbicidas, insecticidas etc. a
gran escala creando una gran mor-
tandad, sin olvidarnos de la varroa
que tanto daño hace. A todo esto
ahora tenemos que añadir la avispa
asiática que en poco tiempo está ha-
ciendo estragos. Cuando hace unos
años los bomberos cogían cientos de
enjambres de abeja local ahora no
cogen ninguno o muy pocos.
La abeja es de vital importancia en el
ecosistema. Su principal función es
la polinización. Lo llevan haciendo
10 millones de años. Son excelentes

trabajadoras, polinizan millones de
flores a cambio de un poco de co-
mida. Las abejas participan decisiva-
mente en la reproducción de muchas
especies vegetales. Su desaparición
sería catastrófica para el ecosistema.
Secundariamente produce y pone a
nuestro alcance diferentes productos
de alta calidad como son la miel,
propóleos, jalea real, polen, cera...
Estando como estamos aquí, a las
puertas de la desaparición de la
abeja salvaje, los apicultores somos a
día de hoy garantes de que siga per-
durando entre nosotros, ojalá las
cosas cambien. Necesitamos miles de
pequeños apicultores creando islas
de polinización y que garanticen la
supervivencia de una especie tan im-
portante para el ecosistema.
Bajo el lema “en defensa de la miel
peninsular, por un sector apícola
rentable y sostenible” cientos de api-
cultores nos hemos movilizado de
una manera o de otra, por necesidad
y solidaridad.
No podemos permitir que la indus-
tria envasadora y de distribución
sigan haciendo negocio a cuenta del
sector y  de nuestra salud en general.
La miel es el tercer producto más
adulterado del mundo y los apicul-
tores poco tenemos que ver con ello.
Las importaciones, sobre todo chi-
nas, a precios irrisorios (1.30€/ kilo)
están provocando que la miel penin-
sular de calidad se concentré en ex-

clusiva en los pequeños comercios y
venta directa. Cabría preguntarse
cómo puede un alimento llegar tan
barato haciendo tanto viaje, en que
eslabón de la cadena  se ha dado la
explotación (tierra, animales, perso-
nas…) o el fraude (mezcla con gluco-
sas y preparados azucarados). En las
grandes superficies y cadenas de dis-
tribución la miel ha desaparecido y
allí solo encontramos sucedáneos
que ni se acercan al alimento que
nosotros producimos. El precio de la
miel en origen acumula una pérdida
del 40%, con el consecuente dete-
rioro salarial, de puestos de trabajo y
explotaciones apícolas.
Por lo que reclamamos un mayor
control sobre la calidad de la miel
importada y un adecuado etique-
tado que aclare al consumidor que es
lo que está comprando, quedando
claro tanto el país de origen como el
porcentaje de la mezcla. Y a la indus-
tria envasadora y la distribución que
hagan una apuesta por producto de
calidad y local y por la salud de la
sociedad dejando a un lado su afán
capitalista cortoplacista. Sino segui-
remos denunciando su actitud y tra-
tando de informar de la situación,
trabajando para construir lazos y
alianzas con el pequeño comercio e
impulsando redes de venta directa
que proporcione alimentos de cali-
dad a un precio digno.
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Marta Perez Loperena artzai gaztea dugu, Nafarroako Egozkue
herrian jaio, bizi eta lan egiten duena. Familia tradizioari eutsiz
orain 3 urte hasi zen artzai lanetan, 400 buruko artaldearekin.
Ardien esnearen parte bat saltzeaz gain gaztandegia sortu eta
eraldaketaren bideari ekin zion.

Nola hasi zinen lehen
sektorean lanean?

Ni beti Egozkuen bizi
izan naiz, familiakoak
denak artzainak izan
dira, baina nik lehenago
gestoria baten egiten
nuen lan Iruñean. Admi-
nistrari lanetatik base-
rrira bueltatu nintzen.
Beti izan dut buruan zu-
rrumurru hori, ea zer
gertatuko zen hemengo
guztiarekin, ikuiluarekin
eta dena… Honela, orain
hiru urte erabaki nuen
etxeko tradizioarekin ja-
rraitzea eta gaztategia
martxan jarri nuen,
transformazioaren bidea

irekiz. 

Familia tradizioz artzaia
zen beraz

Bai, bai. Osaba, ama eta
denak artzaiak izan dira
beti. Baina nik hasiera
beste bide horri ekin
nion. Ikasketan egin eta
Iruñean lana bilatu. Hori
dena utzi eta berriz nire
oinarrietara bueltatu
nintzen arte.

Aldaketak egin dituzu
baina zure familiaren
tradiziotik hona… Zer-
gaitik?

Bai, nire familia artzaia
zen baina esnea saltzen

zuten. Ez zuten gazta
egiten. Nik ustiategia
hartu nuenean gazta-
tegia martxan jarri
nuen, eta honela orain
esnearen parte batekin
gazta egiten dut eta beste
parte bat saldu. Ni inkor-
poratu nintzenean, gaz-
tea izanik, ikusten nuen
beste pausu bat eman be-
harra genuela ustiategia-
rekin. Gainera amak ere
betidanik gazta egiteko
gogo izan du, eta erren-
tagarritasun aldetik ere
bideragarria zela ikusita,
eraldaketari ekin genion
gaztategia sortuz. Gazta
modu zuzenean saltzen

dugu, merkaturatze bide
laburrak erabiliz.

Nola baloratuko zenuke
transformaziorako egi-
niko apustua?

Beharrezkoa da. Gaz-
tari errentagarritasun
handiagoa ateratzen
zaio. Gu momentuz ere
hasi gara zerotik gazta
munduan, orduan poliki
poliki joan beharra dugu.

Hasi berriak bai, baina
sariren bat lortu duzue

«Sektore honetan ongi
bizitzeko posibilitateak
badaude, eta ez hori
bakarrik, pozik eta
gure herrietan
bizitzeko aukera
ematen du»
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elkarrizketa

dagoeneko
Bai, egia. Aurten Nafa-

rroako txapelketako bi-
garren saria eman
digute. Oso pozik. Hone-
lako sariak lanean segit-
zeko ikaragarrizko
bultzada ematen dizute.
Gainera esan bezala, ze-
rotik hasita ez da erraza,
bezeroak egin beharra
dituzu, jendea ezagutu…
Azken finean gazta baten
atzetik dagoen lanaren
errekonozimendua da
eta aurrera egiteko eta

lanean jarraitzeko indar-
berritzen zaitu.

Artzaia izatea edota
lehen sektorean lanean
ihardutea herri txikien
biziraupenerako ezin-
bestekoa da. Zu Egoz-
kuen bizi izan zara
betidanik?

Bai. Nahiz eta Iruñean
lanean ibilia izan, bizi
beti Egozkuen bizi izan
naiz. Ni egia esan oso
pozik bizi naiz bertan,
oso herri zalea bait naiz.

Herri oso txikia dugu
hau, 30 biztanle gara.
Egia da, hirietan edo
herri handietako zerbit-
zuak eta ez ditugula eta
beti mugitu beharra du-
gula zerbitzu horiek es-
kuratzeko, baina ni oso
komodo bizi naiz hemen.
Sektoreko edozein gauza
administratibo egiteko
ere Iruñara joan beharra
dugu, baina ez da arazo-
rik horretarako.

Eta gainera dudarik
gabe, landa eremuak

«landa eremuak
mantendu nahi
baditugu,  lehen
sektorea behar
beharrezkoak

da»
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mantendu nahi baditugu,
lehen sektorea behar be-
harrezkoak da. Gure sek-
toreak egiten duen gauza
inportante bat da herriak
bizirik mantentzearena.
Bestela, hemendik denak
Iruñeara joaten dira la-

nera eta herria geratzen
da hutsik. Gure sektorea
bultzada handi bat da
herri txikientzako in-
olako dudarik gabe.

Eta nola dago lehen sek-
tore hori Egozkuen, eta
bailaran?

Bueno, geroz eta ha-
zienda gutxiago dago
hemen ere. Herrian ber-
tan baginen bi familia
abeltzain, baina orain
beste familiak ardi gut-
xiago ditu ere eta esan
daiteke jarraitzen dugun
bakarrak gu garela gaur

egun. Gero betikoa, ba-
dago behiak dituztenak,
baina afizioa, jubilatu-
tako jendea gehien bat.
Eta orohar gure zonal-
dean gehien dagoena
esne behiak dira.

Beraz, ze diagnostiko
egingo zenuke sektorea-
ren egoerarena?

Sektorea orokorrean,
zer esan! Agerian dago
erreleboa falta dela. Eta
nire ustez sektorea bult-
zatu beharrean gaude,
bultzada bat behar du in-
korporazio berri horiek
eman ahal izateko. 

Zergatik uste duzu dago-
ela errelebo hori lort-
zeko zailtasuna?

Lehenengo eta behin
sektoreari merezi duen
errekonozimendua eman
beharra dago. Azken fi-
nean, sektore batek erre-
konozimendu soziala
baldi badauka asko la-
guntzen du jende horre-
tara bideratzerako unean.
Ematen du sektore hau
dela zaharra edo beste
era batekoa eta ez da
egia. Sektore hau borro-
kan dago, erabat, mugi-
menduan eta bizirik.
Berrikuntzak badaude eta
egiteko mila gauza.
Beraz, nire ustez eman
behar zaio merezitako
errekonozimendu sozial
hori. Eta bestetik nola ez
laguntzak. Gaur egun
instalatzeko diru piloa
behar da eta laguntzak
egon behar dira. Eta gero

ere konturatzea gure sek-
torea ez dela lan bat ba-
karrik, bizitzeko modu
bat dela. Gazteak ani-
matu behar ditugu eta
argi jakin dezatela sek-
tore honetan ongi bizit-
zeko posibilitateak
badaudela, eta ez hori ba-
karrik, pozik eta gure he-
rrietan bizitzeko aukera
ematen du. Beste dis-
kurtso bat eman beha-
rrean aurkitzen garela
uste dut, diskurtso positi-
boagoa merezi du sektore
honek. Baserritarra izatea
mediku edota arkitektoa
izatea bezain duina da.
Guk eredu jasangarri ba-
tean elikagaiak ekoizten
ditugu gizartea modu
osasuntsuan elikatuz,

abeltzaintza estentsiboan,
jasangarrian…. Gure he-
rriak, gure paisaiak man-
tenduz eta baita
kulturako hainbat kont-
zepturi bizi luzea ema-
nez. Sektoreak enfoke
positibo baten beharra
du. Jende gaztea eta ema-
kumeak behar ditu sekto-
reak, beste bultzada
baten beharra du eta al-
daketena. 

Eta lurrera sarbidea?
Hemen azkenean dena

pribatua da. Hau arazo
bat da hemen eta Euskal
Herri mailan orokorrean
ere. Lur komunalak bult-
zatu behar dira. Lurraren
gaiari beste buelta bat
eman beharrean gaude,
izan ere gehienak lur pri-
batuak dira eta arazoa bi-
lakatzen da dudarik
gabe. Gazte batek insta-
latu nahi badu zailtasun
handia suposatzen du.
Baina badugu begirat-
zeko adibideak ere, ipa-
rraldean adibidez,
Lurzaindia. Badakit men-
talitate aldaketak egin be-
harra ditugula, baina
elkarlanean aritzea beste
irtenbide bat izan dai-
teke. Badakit azkenean
baserrietan bakoitzak
bere lursaila izatearena
oso hedatua dagoela eta
aldaketa hori ematea ez
dela erraza, baina ekin
beharra dago. Eta badau-
kagu jendea prest beraien
elkarlan esperientziak
partekatzeko… beraz po-
liki poliki, bide berriak

«Ezinbestekot-

zat ikusten dut

gizartearen eta

ekoizlearen ar-

teko erlazio edo

konplizitate

hori»

«S e k t o r e
h a u

b o r r o k a n
d a g o ,

e r a b a t ,
mugimenduan
e t a  b i z i r i k »
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eta eredu ezberdinak
probatu beharko ditugu,
nahiz eta jakin egun ba-
tetik besterako aldaketak
ez direla. 

Nola ikusten duzu Nafa-
rroan orokorrean pano-
rama?

Uste dut azken urtee-
tan egin direla gauzat-
xoak. Parlamentu
irekiaren iniziatiba beste
bultzada bat izan dai-
teke. Uste dut badagoela
sektorea bultzatzeko
asmoa, baina neurri kon-

kretuak hartzea falta da
oraindik, hori da orain
etorri beharrekoa. Nik
adibidez nire azpisekto-
rean ikusten dut badago-
ela jende gaztea
gogoekin eta indarrare-
kin aurera segitzeko.
Egia da asko ez garela,
baina orokorrean ikusita
lana asko egiteko dago-
ela bai, baian diskurtsoa
aldatu beharra dugu. Po-
sitiboki ikusi beharra
dugu.

Bestalde, lehen sekto-
reak behar beharrezko

duena da gizartearen in-
plikazioa ere bai. 

Gizartearen inplikazioa
aipatzean duzu…

Ezinbestekoa da. Gi-
zarteak ez badu kont-
zientzia hartzen, bertako
produktuak kontsumit-
zearen garrantzia, edo
ekoizten dugun produk-
tuaren atzetik dagoen
lan eta mimoa… hau da
elikagai horren atzetik
badagoela familia bat,
badagoela ekoizteko
eredu bat… gauza asko

daude produktu baten
atzetik eta garrantzitsua
da horren jakintza izatea.
Ezinbestekotzat ikusten
dut gizartearen eta
ekoizlearen arteko erla-
zio edo konplizitate hori.
Egia da azken boladan,
jendearen partetik inte-
res gehiago nabaritzen
dela produktuaren at-
zean dagoena ezagut-
zeko. Gizartea txipa
aldatzen dabilela esango
nuke, nahiz eta oraindik
ere badagoen bide luzea
egiteko. 
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Ramón Suñé

«Tenemos que ir todos en la misma
dirección la colaboración y acuerdos
con todas las organizaciones del
sector será la base del éxito del

proyecto.»

- ¿Cuál es tu cargo de res-
ponsabilidad en la
planta? 
Soy el Director General 

- ¿Desde cuándo sois los

gestores de la planta de
transformación de Ka-
rrantza? ¿Cuándo se prevé
que empezará en marcha?
Calendario previsto
El Grupo TGT entro en la

fábrica de Karrantza  en
Mayo del 2017.
Desde Noviembre del
2018 hemos empezado a
hacer pruebas industria-
les, podríamos indicar que

nos encontramos en la fase
de la puesta en marcha de
los procesos industriales.
Esperamos que para co-
mienzos del 2019 estemos
en disposición de empezar

Ramón Suñé es el actual Director General de la planta de Karrantza, que trás varios
gestores, actualmente esta dirigida por el Grupo TGT, quienes comercializan
productos lácteos en más de 17 paises y su presencia a nivel internacional es cada
vez más importante. Hemos tenido la oportunidad de hablar sobre el proyecto de la
planta y lo que esto podría suponer al Valle vizcaino de Karrantza.
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la actividad industrial de
las cuatro líneas de enva-
sado que tenemos proyec-
tados. 

- Hemos oído, que estáis
barajando la posibilidad
de elaborar queso con
label… ¿Qué tipo de
queso? 
Estamos desarrollando
junto con HAZI un queso
con marca de calidad
Eusko Label, será una un
queso mezcla del 70% de
leche de vaca y un 30% de
leche de oveja. 
El Grupo TGT, también
gestora de la quesería Co-
operativa Baztandarra en
Arizkun, tenemos expe-
riencia previa en elabora-
ción de queso Idiazabal.
En la planta de Karrantza
también vamos a producir
Queso D.O. Idiazabal, que
en sus comienzos para su
elaboración nos suminis-

traremos de la leche que
recogemos para la planta
de Baztan.

- ¿De dónde tenéis pen-
sado conseguir la materia
prima, es decir el origen
de la leche tanto sea de
vaca como de oveja?
La materia prima para el
Queso Eusko Label en
este caso la leche será al
menos un 70% de origen
Pais Vasco , si la disponi-
bilidad la permite seria al
100% de País Vasco 

- Además de este queso,
¿Qué tipo de productos
se van a elaborar en esta
planta? ¿Tendrán alguna
característica especial?
En esta planta regentada
por TGT dispondremos
de cuatro líneas de enva-
sado:
• Línea envasado
Brik .1litro.3/4 L.1/2 L.
• Linea envasado
i n d u s t r i a l
10L/20L/1.000L.
• Línea envasado
Spray Nata; una de las lí-
neas fuertes de la planta
• Línea producción
de Quesos
De las ocho fábricas que
dispone TGT, actual-
mente esta será la primera
en elaboración de produc-
tos lácteos además de
queso. Aunque en estos
momentos el grupo co-
mercializa nata en spray,
nata UHT y crema esta
será la primera planta
donde se procederá a la
elaboración de nuestro

propio producto. 

- En lo referente a la in-
versión económica que
supone ¿qué nos podrías
indicar?
La inversión total para
este proyecto será de 23
mill.€

- ¿Cuál es la previsión de
puestos de trabajo que
puede crear esta planta?
En una 1º fase se crearan
45 puestos de trabajos a
medio largo plazo pode-
mos llegar a los 90 pues-
tos de trabajo. En la
actualidad contamos con
un equipo de 20 personas;
la gran mayoría con expe-
riencia en la planta ges-
tionada anteriormente
por Iparlat y CODAP.

- ¿Qué puede aportar a
Karrantza este proyecto? 
Creemos que el proyecto
será un impulso econó-
mico para el valle de Ka-
rrantza por la creación de
puestos de trabajo tanto
directos como indirectos.
También el uso de la ma-
teria prima del lugar por
excelencia que es la leche

- Actualmente, una de las
problemáticas del sector
tanto en Karrantza como
general, es la poca pers-
pectiva de relevo genera-
cional, ¿Cómo crees que
este proyecto puede con-
tribuir al desarrollo del
sector lácteo?
Como hemos indicado
con anterioridad, parte

importante de nuestra
producción está basada
en derivados lácteos con
importante valor añadido.
Por lo tanto, podemos
ayudar con producir pro-
ductos base leche de alto
valor añadido y este re-
percutirá en el valor de la
leche en granja.

- Cuando hablamos de
Karrantza, estamos ha-
blando de un valle con
amplia tradición en el
sector, con agrupaciones
ya formadas; Y también
con experiencia de pro-
yectos industriales que
no han tenido en cuenta
las necesidades de dichas
agrupaciones.  ¿Cómo
pensáis establecer y man-
tener relaciones con las
agrupaciones lácteas ya
existentes?
Tenemos que ir todos en
la misma dirección la co-
laboración y acuerdos con
todas las organizaciones
del sector será la base del
éxito del proyecto.

- ¿Cuál barajáis que será
la dimensión social que
pueda suponer un pro-
yecto de estas caracterís-
ticas?
Creemos que este pro-
yecto puede ser a nivel
Social un acontecimiento
a la hora de dar riqueza y
reconocimiento al valle
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berriak

Nolako etxaldea duzu?
Agerrea etxaldean, 32 hektarea lant-
zen ditugu. Bi kide gira, ni eta Olivier
Gervais, duela bi urte nerekin insta-
latua. Behi esnea ekoizten dugu,
parte bat esne gordinean saltzen
dugu, beste parte bat gasna eta iogur-
tan transformatzen dugu. Produk-
zioaren erdia saltzen dugu, CLPB
gasnategiari orai arte eta oraitik goiti
Biolait taldeari, biolojikora pasatu
baigira. Urtean 100 000 litro ekoizten
ditugu.

Baliatzen duzuen lurraren jabetza badu-
zue?
Baditugu 14 hektara gureak, 7 ha alo-
katzen ditugunak kontratu batzure-
kin, gaineratekoa (11 hektara) urtetik
urtera elezkako alokatzeak dira, urte-
tik urtera galtzen ahal ditugunak
beraz. Arbonan bada dozena bat et-
xalde, ttikiak, gehienak behi hazkunt-
zari emanak : lau esne ekoizle gira,
badira behi haragitakoekin... Labo-
rantzatik bizi dira nagusiki.

Zoin dira zuen etxaldeen arrangura na-
gusiak?
Zinez guretzat hirigintza da arran-
gura nagusia. Arbona lurralde nekea
da, etxegintza manera barreatuan
egin da azken mende erdi huntan.
Eraikuntzek beti segitzen dute aint-
zina. Presio haundia bada, lurren
galtzeko mentura, lur berrien atxe-
maiteko menturarik batere ez. Pre-
zioen aldetik, presione imobiliarioa
animalekoa da, galdea haundia da.

Lan egiteko moldean ere baditaizke on-
dorioak?

Bai. Piza hedatzea ez da errex, behie-
kin bide batzutan ibiltzea utzi izan
behar dugu zeren behiak pixka bat
esker eskuin ibiltzen badira eta etxe-
tako soropilak xehatzen badituzte oso
gaizki pasatzen da. Ez da errex
hemen lanean aritzea. Duela 30 urte
alokatzen ditugun pentzeak badi-
tugu, zerratu ditugu, ontzen eta en-
tretenitzen ditugu eta beti galtzeko
beldurrarekin gira. Beldur hori biziki
higagarria da. Lan moldeak hobetu,
errextu nahi ginituzke bainan beti gi-
belerat egiteko mentura dugu.

Hiri haundien hurbiltasunak onurak ere
baditu zirkuitu laburrean ari direnen-
dako?

Bai hori inportanta da. Behi esne
ekoizpenean horrek zinez laguntzen
gaitu. Ingurutako kontsumi-tzaileek
badute hurbileko laborantzarekin at-
xikimendua. Sozialki interesgarria da
eta ekonomikoki ere. Bainan ez da
ahantzi behar lan bat gehiago dela,
transformazioa eta komertzializatze
lana bada, hazkuntzaren gainetik.
Adibidez, astelehenetik larunbaterat
esne gordinaren banaketa egiten
dugu egun guziz, pasteleria edo su-
permerkatuetan. Horregatik gure et-
xaldean bi gira, on da bi izaitea
manera hortan aritzeko.

Geroari buruz baikor zirea? 
Etxea transmititu behar delarik,

«Kostaldeko laborarientzat hirigintza
da arazo nagusia»

Arbonan (Lapurdi) laborari da Olivier
Doyhenard, 41 urte. Kostako
laborantxaren lehen arrangura hirigintza
dela dio.
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Ipar Euskal Herria

ELB eta Cathy Chabal-
goityren aurkako kon-
denak eman zituen

abendoaren 10ean Paueko au-
zitegiak. 5000 euroko isuna
eta 2000€ damu domaiak zu-
zendu zituen sindikataren
kontra, aldiz kargurik gabe
atera zen Barkoxeko Ühartia
etxaldeko laboraria.
Azaroaren 5ean auziperatuak
izan ziren Panpi Sainte-
Marie, sindikataren idazkari
nagusia eta Cathy Chabal-
goity, xiberotar ahate hazlea.
2017ko apirilan, bi aldiz mo-
bilizazioa antolatu zen Barko-
xeko etxaldearen aintzinean,
hegazti gripearen krisa ga-
raian, etxaldeko ahate sanoen
hiltzea zetorren administra-
zioari lana oztopatzeko. Bi al-
dietan, zerbitxu sanitarioek
gibel egin behar izan zuten,
ehunka jendek bidea blokeatu
baitzeien eta animaleen hilt-
zeko operazioa bertan behera
uztera behartu baitzituzten.

Administrazio sanitarioari
lana egitera ez uzteagatik
5000 euroko isuna ukan du
ELBk (fiskalak 10 000€ eska-
tuak zituen) eta administra-
zioari 2000 € pagatzera
kondenatua izan da ere, apiri-
lan burutu operazioen gas-
tuak ordaintzeko.
Ahate hiltzearen agindua ez
bete izaitea leporatua zitzaion

Cathy Chabalgoityri. Epai-
leak akusazioa ez du segitu
eta deus kondenarik gabe
atera da Barkoxeko laboraria.
Auzian, ongi zehaztu zuen
hiltze operaziorako agindu
guziak bete zituela, agerian
eman zen mobilizazioak zuela
hiltzea trabatu eta ez zela la-
borariaren erruz gertatu.  

« Laboraria eta bere etxaldea
zainduak izan dira ekintza
sindikalari esker. Berriz ere,
ELBk osoki bete dute labora-
rien defendiatzeko duen pa-
pera. Bide hortarik erabaki
hau garaipena da », adierazi
du ELBk. « Aldiz, ez dugu
onartzen ekintza sindikalaren
eskubidea zigor dezan justi-
ziak. Laborarien defentsa ko-
lektiboaren errepresioa ez da
onargarria, bereziki haz-
kuntza herrikoiaren zaintzeko
delarik, hunek baititu etxal-
deak nonbrean atxikitzen, eli-
kagai gustudunak ekoizten,
baliabide naturalak babesten
», gehitu du sindikatak.

Hegazti gripearen krisari
lotua den justizia erabaki ba-
karra dela Pauekoa ohartarazi
du ELBk. « Eritasunaren he-
dapenean ardura bat izan
duten eragileen identifikat-
zeko inkestak zoin dira ? »,
galdezketatu du, justiziaren «
joko politikoa » salatuz.

irrisku haundian emaiten da hemengo
laborantza. Sekula anai-arreben artean
ez bada ontsa pasatzen, etxaldearen
transmizioa ezinezkoa da. Batek labo-
rantzan aritu nahi badu eta besteak
patrimonioaren parte bat nahi badu,
arazo haundiak sortzen dira. Ontasu-
nen balioak kezkatzen nau. Lurraren
prezioak goiti egiten du, etxeen pre-
zioak ere, fiskalki ere bada arrangura.
Halere, laborariek beren etxaldeen-
dako atxikimendua frogatzen dute eta
esperantza ez da galdu behar... bainan
ez da errex. Belaunaldiz aldatzen de-
larik, ikusteko manerak ere aldatzen
dira eta irriskuak badira belaunaldi al-
daketa bakotxan.

Zoin dira bideak egoera horri buru egi-
teko?
Herriko etxeek ardura nagusia dute

arazo hortan. Hirigintzako planoak
egiten dituztelarik, berek dute eraba-
kitzen imobiliarioa lagundu ala ez.
Arbonako kasuan, hirigintza planoa
berrikusten ari dira eta gezurrak sa-
katzen dituzte etxe gehiagoren egiteko
; denbora berean erranen dute labo-
rantza nahi dutela sustengatu. 20-25
hektara laborantzako lur baliatu nahi
dituzte etxe egiteko, futbol zelai egi-
teko...  Hemengo etxalde polit baten
neurria da. Laborantzari kenduko di-
tuzte lur horiek eta ber denboran 50
bizitegi eginen dituzte bigarren etxe-
bizitzarako. Ez da normal gure lurra
horrela xahutzea.

Borroka batzu eramaiten ahal dira beraz
egoeraren eztitzeko?
Bai. Hirigintzako planoa Euskal Elkar-
goan erabakitzen dira. Borrokatuz, sa-
latuz, bada manera lojika horien
geldiarazteko ene ustez. ELB eta Lur-
zaindia sentsu hortan ari dira borro-
kan eta horrek guziak lana egiten du
hautetsien buruan. Hola segitu behar
da, laborariak presione egiten, kontsu-
mitzaile eta ingurumenaren zaintzai-
leekin ere. Kostaldeko laborarientzat
hirigintza da arazo nagusia eta Euskal
elkargo mailan erabakitzen da. Biziki
inportanta da hor lan egitea, beste
gauza batzurentzat ere, bainan gure-
tako hirigintzan bereziki.

Ahateen auzian, ELB
kondenatua
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La vaca que pasta

Al igual que en resto
de Europa son
cada vez más las

industrias y cadenas de dis-
tribución que “apuestan” por
la leche de pastoreo en sus di-
ferentes versiones. Pero ya se
alzan la primeras voces desde
el sector productor indicán-
dose que tanto la industria
como la distribución que
opera en el estado está utili-
zando la leche de pasto y el
bienestar animal y como una
“reclamo comercial” que no
está teniendo repercusión en
los precios recibidos por las
personas productoras (mu-
chas veces obligados a reali-
zar nuevas inversiones para
cumplir con las exigencias de
las certificadoras). Son las in-
dustrias de turno y sobre
todo la distribución los que
están marcando el paso al
sector. Por esto, proyectos o
iniciativas, impulsadas desde
el sector y que tengan como
objetivo incidir en una nece-
saria transición, de un mo-
delo industrializado de
producción que ha provo-
cado una profunda debilidad

en la economía agraria de las
zonas rurales, hacía otro con
unas renovadas virtudes, son
de vital importancia.

La Vaca Que Pasta es un
proyecto que tiene entre sus
objetivos fomentar el uso de
pasto para la alimentación
ganadera con el fin de mejo-
rar algunos aspectos de las
producciones ganaderas de
Cantabria. Estas mejoras se-
rían:

• Mejora de ácidos
grasos poliinsaturados en la
leche y la carne de vacuno.

• Reducir la huella hí-
drica y de carbono.

• Fomentar el desarro-
llo local de las zonas rurales.

El proyecto está realizado
por el Grupo Operativo “Pra-
deras de Cantabria, alimentos
saludables con beneficio am-
biental”  grupo creado en el
año 2016 en el en marco del
Programa de Desarrollo
Rural de Cantabria con el ob-
jetivo de fomentar:

• El aprovechamiento
de praderas naturales y su
biodiversidad.

• Valorizar las buenas

prácticas agrarias que
generen calidad (saluda-
ble, ambiental y social)

en toda la cadena de la pro-
ducción de leche y de carne.

• Enlazar con la estra-
tegia de la cadena alimentaria
para obtener un valor aña-
dido desde el modo en el que
se han producido los alimen-
tos y que se refleje diferen-
cialmente en los indicadores
de calidad.

• Alentar el contacto
entre empresarios y consumi-
dores que favorezcan los cir-
cuitos cortos de compra y
distribución.

• Fomentar la restau-
ración, preservación y mejora
de los ecosistemas regionales
transformados por el manejo
ganadero mediante las pra-
deras.

Las entidades que compo-
nen el Grupo Operativo, el
sindicato UGAM-COAG, la
cooperativa AgroCantabria,
la industria láctea regional El
Buen Pastor, el Grupo de res-
tauración Deluz, el Centro de
Investigación y Formación
Agrarias (CIFA) del Gobierno
de Cantabria, La Universidad
de Cantabria y el Centro Inte-
grado de Formación Profesio-

nal CIFP La Granja de Heras.

En los últimos años la in-
vestigación agraria en Canta-
bria ha trabajado dos líneas
que nacen de una realidad: la
actividad ganadera de la cor-
nisa cantábrica se desarrolla
con vacas que se alimentan
entre otros alimentos, de
hierba de prado, que tiene un
beneficio destacado a la hora
de producir alimentos de ca-
lidad diferenciada.

La primera línea es que los
prados naturales secuestran
mucho carbono y son funda-
mentales para reducir el im-
pacto de las emisiones a la
atmosfera que repercuten en
el cambio climático, también
conocidos como gases de
efecto invernadero (GEI),
siendo la medida más desta-
cable entre otras, la huella de
carbono. La segunda línea es
que las vacas que pastan o
comen hierba fresca en el pe-
sebre producen leche y carne
con grasa más saludable, au-
mentando así su contenido
en ácidos grasos poliinsatura-
dos. 

Ambas vías responden a la
evolución técnica que está
desarrollándose en el mundo

www.lavacaquepasta.com
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la vaca que pasta

en relación a la
estrategia de
lucha contra el
cambio climá-
tico por un
lado y a la de-
manda de la
mejora nutri-
cional de los
alimentos que
se producen, por otro.

Se seleccionaron 69 explotacio-
nes ganaderas de diferentes muni-
cipios de Cantabria, de las cuales
46 son de leche y 23 de carne. Una
vez seleccionadas, se sometieron a
dos controles: una encuesta in situ
sobre el sistema de producción de
la ganadería para estimar los im-
pactos ambientales y un muestreo
de leche y carne para el estudio de
ácidos grasos.

Entre los resultados se indica los
análisis de ácidos grasos de la
leche y de la carne revelan valores
nutricionales considerados por la
comunidad científica como saluda-
bles. La huella de carbono, hídrica
y los diferentes impactos ambien-
tales analizados nos pueden servir
para alcanzar mayores eficiencias
productivas, medioambientales y
sostenibles en el tiempo, lo que ge-
neralmente se traduce en mejoras
económicas.

CANTABRIA SE PLANTEA CREAR UN SELLO DE
CALIDAD PARA LECHE DE VACA ALIMENTADA CON

PASTO.

De las  1.200 explotaciones de vacuno lechero existentes, dos tercios
tienen una carga ganadera inferiores a 2,5 UGM por hectárea, lo
que significa que son extensivas o semiextensivas, en general de

pequeño y mediano tamaño. Estos dos tercios podrían aspirar a tener esta
acreditación de leche producida en base a pasto. Hay ganaderos que alimen-
tan a sus vacas directamente en los pastos, y una mayoría (55 %) cortan el
verde y lo llevan al pesebre para alimentar a los animales. Este proyecto tam-
bién pretende valorizar esta tipo de manejo muy habitual. Por ello, considera
que si finalmente se materializara la idea de crear un sello de calidad tendría
que abarcar a las explotaciones que alimentan a su ganado no solo en los
pastos sino también en base a pastos llevados al pesebre, lo que supondría
hablar de "leche en base a pasto".
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Mixel Berhokoirigoin

Eusko Ikaskuntzak bere XVIII. Kongresuan aurkeztuko duen Liburu Zurian hainbat eragile ari dira parte
hartzen. Duela hilabete batzuk Etxalde mugimenduaren aportazioaren berrri eman genuen, baina
lurralde estrategien inguruan badira beste ekarpen batzuk ere. Gaurkoan Mixel Berhokoirigoin, ELBko
militante eta laborariaren hausnarketak partekatzen ditugu.

LURRALDE ESTRATEGI
INKLUSIBO ETA
OREKATZAILE BATEN
ALDE.

Landa gunea eta hiri
gunea ezberdinak izana
gatik, elkar osatu behar
dute, ez du baten garape-
nak bestearen mesedetan
izan behar. Hitzak, hitz
hutsak ez ditezen geldi,
ariketa orokor eta aktiboa
behar da : Diagnostiko zo-
rrotz bat eta honek eskat-
zen dituen proposizioak
egin behar dira, politika
publikoak eta jendartea in-

plikatuz.  Pentsatzen bada
etorkizuna dela oraiko ten-
dentzien arabera gertatuko
dena, ez da politika publi-
korik beharrik : oraiko mo-
gimenduaren pisuak
marraztuko du etorkizuna
! Aldiz, pentsatzen bada
etorkizunak izan behar
duela nahi duguna, poli-
tika publikoek gaur era-
baki behar dute biharko
nahi duguna. Bainan etor-
kizuna ez da bakarrik kua-
dro politikoak eginen
duena edo eginen ez due-
naren emaitza : jendartea-

ren eta eragile ezberdinen
derrigorrezko inplikazio
aktiboa da ere ! 

Nere diagnosia eta pro-
posizioak, nere eremutik,
baserri mundutik bizi eta
sentitzen dituztanak
izango dira. Baina ez da
izanen bakarrik ikuspegi
pertsonala, bainan nere
ibilbideak erakatsi dau-
tana, eta bertzeekin kon-
partitu dutana ibilbide
hortan : Biziaren eta errea-
litatearen eskola, bertze
edozoin eskola balio
duena…

METROPOLIZAZIOA,
MOGIMENDU
PLANETARIOA DA,
EUSKAL HERRIA ERE
MARRAZTEN DU.

Hiriak konzentratzen
ditu aktibitate ekonomi-
koak, finantzieroak, insti-
tuzio eta erabaki guneak…
Hiria, bere ingurura hedat-
zen da, bere inguruko herri
eta hirixkak irentsiz. Hiria
hedatzen da inguruko ere-
muak irentsiz,  espazio
asko eskatzen duten fun-
zioen betetzeko: komersio,

Eusko Ikaskuntzaren liburu zuriaren
inguruko Mixel Berhokoirigoinen

hausnarketak
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Eusko Ikaskuntza

aisaldi, industria, biztanle
berrien etxe bizitza, infras-
truktura eta mota guzie-
tako bideak… Hiri guneak
tiratzen ditu ere jakitateak,
inteligentziak, erreferentzi
kulturalak, eta dirudun
asko.

LANDA GUNEAK BADU
BERE NORTASUNA.

Batzuentzat landa gunea,
“oraindik” hiri gune bila-
katua ez den gune bat da.
Bainan, definizio positibo-
ago bat merezi du. Ez da
bakarrik “gune” bat edo
“espazio” bat. Landa
gunea, lurralde bat da.
Pertsona juridiko bat. Nor-
tasun agiri bat dauka.
Ezaugarriak dauzka : ize-
nak, mugak, formak, kolo-
reak, historia bat.
Pertsonarekiko lotura bat
ere: “Horkoa naiz!”. Landa
guneak  izan dezazke peri-
metro bat baino gehiago.
Bada hurbileko perimetroa,
homogenoa, adibidez, Ga-
razi aldea nere hurbileko
landa gunea da. Eta izaten
ahal du beste perimetro bat
ere, zabalagoa, anitzagoa,
adibidez Iparraldearen bar-
nekaldea bere osotasunean
nere beste landa gune bat
da…  Garazikoa sentitzen
naiz gauza batzuetan, eta
beste gauza batzuetan Ipa-
rralde osoko landa gune-
koa… 

URA ITSASORA DOAN
BEZALA…

Badakit, ura itsasora
doan bezala, bizi naizen
landa guneeri eskapatzen

zaiola indar bat, energia
bat, gazteriaren zati bat…
Lurraldeen arteko lehiakor-
tasunean, landa gunea ez
da konpetitiboa hiriaren
aurrean… Arrazoi material
edo imaterialen gatik, erre-
alitatea edo ilusioaren
gatik, hiria atraktiboagoa
da! 

Egiten badugu biztanleen
lokalizazioaren mapa, lan
postuen mapa, aberastasu-
nen mapa, podere politi-
koen mapa, zerbitzu
sozialen edo teknologia be-
rrien mapa, kultura edo
hezkuntza eskaintzen
mapa… ikusiko dugu guz-
tiak, gutti gora behera, al-
karren fotokopiak direla…
Mapa horiek dira kanpotik
ikusten. Horiek dira erabi-
liak hiria promozionatzeko
eta atraktibitatearen gu-
duka irabazteko… Badakit
egiten ahal direla ere
bertze mapa batzu, pro-
blema sozialen edo kutsa-
durenak adibidez… Mapa
horiek ere lehenekoen ant-
zekoak lirateke… bainan ez
dira erabiliak atraktibitate-
aren terrenoan.

LANDA GUNEA,
LANDATIARREN ESKU.

Ez badugu nahi landa
gunea izan dadin oraino
hiri gune ez den gune bat,
ez badugu nahi lurra izan
dadin oraino artifizializa-
tua ez den eremu bat, guri
dagokigu, landatiarrei, esa-
tea zer nahi dugun eta zer
ez. Zer diren gure kezkak
eta beharrak. Zer diren
gure eskaerak eta gure

aportazioak….

BAKOITZA BERE
LEHIOTIK…

Bizia, bizikidetza eta
konfrontazioz egina da.
Adierazten diren proble-
mak baizik dira existitzen !
Adierazten ez diren proble-
mak ez dira existitzen, eta
beraz ez dira tratatzen. Ba-
dakigu mundua bakoitzak
bere lehiotik ikusten duela,
eta bakoitzarentzat mun-
dua dela bere lehiotik ikus-
ten duena ! Bere lehioak
landa eremura irekitzen
duenak du behar landa
gune horren errealitatea
plazaratu, horko proble-
mak agerian eman eta
mahai gainean ezarri. Ez
du bertze inork bere ordez
eginen. Landa gunearen
etorkizuna, landatiarren
eskuetan da. Hala ere, egia
esan, landaren egoera hi-
riaren egoera baino ahu-
lago edo hauskorragoa da:
Landa ez da munduaren
zentroa! Periferia baizik…
Hiriaren mina beti gehiago
mediatizatua eta urgentea-
goa kontsideratua da!
Landa eremuari eskatuko
zaio beti indar gehiago egi-
tea entzuna eta ulertua iza-
teko: gehienik behar
duenak baitu beti gehienik
indar egin behar!

LANDA EREMUARI
EZAGUTU BEHAR
ZAIZKIO BERE
OINARRIZKO
FUNTZIOAK
JENDARTEA ETA
LURRALDEARI

BEGIRA.
-- Nekazaritza eta elika-

dura dira landa gunearen
lehen funkzioak. Euskal
Herriko lurrak, lehenik,
erabilia izan behar du ber-
tako kontsumitzaleak eli-
katzeko. Nekazariari
motibazioa eta ardura ema-
ten dio jakiteak ekoizten
duena norentzat ekoizten
duen, mundu mailako mer-
katu anonimoeri buruz
aritzeko orde… Kontsumit-
zaleentzat, elikadurak
zentzu osoa hartzen du ja-
kitean kontsumitzen duena
nork, nun eta nola egina
den. Gai horiek, gaurko
jendartean, beti ta gai zen-
tralagoak izanen dira, beti
ta exigentzi haundiagoare-
kin. Gure landa guneek ba-
dute hor, balio guzien
eskalan, goi mailan kokat-
zen den papel historiko,
ekonomiko, etiko eta hu-
mano bat betetzeko. Herri
batek bere elikadutaren
kontzientzia ez badu, eta
elikadura horren buruja-
betza ez badu ipar orratz
bezala jartzen, bere ahal
material guztiek, bere tek-
nologia guztiek, bere inteli-
gentzi eta dirdira guztiek
ez dute ezerrez balio! Poli-
tika publikoen lehentasu-
netan izan behar da
bertako elikadura antolat-
zea bertako nekazariekin,
natura eta kontsumitzalea-
ren errespetuan. Elikadura
da hiri gunea eta landa gu-
nearen lotura organikoa.

-- Bertako elikadura
ekoizteak suposatzen du
lurra zaintzea. Oraiko errit-
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moan lur hoberenak agor-
tuko dira iturri bat bezela.
Lurra zaintzea, erabaki po-
litikoa da : Egin dezagun
jada orain lurrik ez balitz
bezala ! Petrolarekin egin
beharko den bezala : Orain-
dik petrola daukagu bainan
klima aldaketa arrazoien
gatik, jada gaur egin behar
genuke petroleorik ez ba-
genu bezala. Lurrarekin
berdin da : oraindik geldit-
zen zaigu lurra, bainan eli-
kadura arrazoien gatik,
ekologia eta bioaniztasuna-
ren arrazoien gatik, edo
karbonoa estokatzea beha-
rraren gatik, ikasi behar
dugu, eta hiriek ikasi behar
dute, jada gaurtik goiti, lu-
rrik ez bagenu bezala bizit-

zen, garatzen, iraunkorta-
sunean sartzen. Ez da egun
erabaki eta bihar aplikatzen
ahal. Bainan egun erabakit-
zen ahal da hamar urte
barru aplikazioan sartuko
dela, eta gelditzen diren 10
urteak aprobetxatuko di-
rela hiriak jada bere peri-
metroaren barne dauzkan
eremuetan alternatibak bi-
latzeko

-- Landa gunea da ere es-
pazioa, paisaia, bioanizta-
suna… Deitzen diren «
ondare komun » horiek lo-
tuak dira multifunzionala
izan behar duen nekazarit-
zari. 

LANDA GUNEAREN
APORTAZIO HORIEK

ERREKONOZITUAK
IZATEKO, HIRU
BALDINTZA BETE
BEHAR DIRA : 

* Landa guneak aktibo
izan behar du, bere burua
definitzeko, defenditzeko
eta jendarteari eskaintzeko
igurikatzen duena.

* Jendarteak inplikatu
behar du: aktore sozial,
ekonomiko eta politiko be-
zala, mila aukera ditu
landa guneari bere estimua
eta sustengua agertzeko.

* Politika publikoen era-
bakiak. Ez da pentsatu
behar badela mogimendu
bat, naturala,  kostatzen ez
dena, orai ikusten dena:
hiri guneen konzentrazioa
eta landa guneen hustea…

Eta badela beste bat, bolun-
tarista, kostu publiko haun-
dia lukeena. Oinarrizkoa
den gai bakarra da, estensi-
ble ez den diru publiko za-
marekin zer eta nolako
hautuak egiten diren hiri
erdian, hiri bazterrean edo
landa zolan bizi diren pert-
sonek eskubide eta egin-
bide berdinak izan
ditzaten. Nork esaten ahal
du gaur hiru pertsona ho-
rietarik, zoinen zerbitzu
publikoak diren gehienik
kostatzen?

Gehienik kostatzen dena
da pertsona, lurralde edo
sektore batzu bazter uztea:
Esklusioa, inklusioa baino
gehiago kostatzen da… 
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Kolaborazioa

La campaña JUVENA 2018 de AZTI establece en torno a las 490.00 toneladas de anchoa juvenil en el
golfo de Bizkaia. Los datos obtenidos en la campaña impulsada por el Gobierno Vasco, Ministerio de
Agricultura, Alimentación y Medio Ambiente e IEO vaticinan un reclutamiento medio-alto para el año
próximo, lo que nos sitúa ante un escenario favorable de cara a la costera de la anchoa de 2019.

La campaña científica JUVENA 2018,
el estudio de seguimiento anual de
biomasa de juveniles de anchoa re-

alizado por AZTI, establece que unas
490.000 toneladas de anchoas menores de
un año habitan en las aguas del golfo de
Bizkaia. Esta cantidad es superior a la
media histórica de la campaña. Para reca-
bar los datos, el personal investigador de
AZTI se embarcó en septiembre a bordo
de los buques oceanográficos “Emma Bar-
dán” y “Ramón Margalef”, pertenecientes
a las flotas de la Secretaría General de
Pesca y del IEO, respectivamente, y poste-
riormente ha analizado y tratado estadís-
ticamente los datos recogidos para
finalmente establecer la estima.
A través de la emisión de ultrasonidos,
que alcanzan hasta los 400 metros de pro-
fundidad, se ha determinado por el eco
obtenido tanto la estima de biomasa de ju-
veniles de anchoa (de unas 490.000 tone-
ladas), como su localización (distribuida
tanto por la plataforma continental como
el talud). A su vez pescas realizadas du-
rante el recorrido han permitido determi-
nar el tamaño medio de los juveniles (de
unos 6,3 centímetros). Esta estima que
ofrece la campaña JUVENA 2018 anticipa
un reclutamiento medio alto, lo que nos
sitúa ante un escenario favorable de cara
a la costera de la anchoa de 2019.
Conocer cuántos juveniles de anchoa hay
en la actualidad, permite anticipar cuántos
ejemplares llegarán a adultos el verano
que viene, período en el que se produce la
pesca de esta especie en nuestras costas,
constituyendo la base de una de las pes-
querías de mayor importancia para esta
zona. Sólo a través de una gestión sosteni-

ble es posible garantizar la supervivencia
de la especie y el futuro de la actividad
económica, un sector que emplea a más de
3.500 personas, entre el sector pesquero y
la industria conservera y alimentaria.
El análisis de los datos de esta campaña,
financiada por el Gobierno Vasco, el Mi-
nisterio de Agricultura y Pesca, Alimenta-
ción y Medio Ambiente y el Instituto
Español de Oceanografía (IEO), permite
efectuar recomendaciones a las autorida-
des pesqueras sobre los riesgos asociados
a las capturas admisibles de anchoa y en
caso de que los datos así lo aconsejen abrir
o cerrar la pesquería y recomendar el TAC
para la temporada venidera.
Aproximación ecosistémica
Sin embargo, la campaña JUVENA va más
allá de determinar la abundancia de los ju-
veniles de anchoa y cómo se distribuyen a
lo largo del golfo de Bizkaia. En los últi-
mos años la campaña ha aumentado su
ámbito de estudio pasando a un enfoque
ecosistémico del recurso. Dentro de este
enfoque, se estudia la abundancia no solo
de la anchoa juvenil sino de toda la comu-
nidad de pequeños pelágicos con los que
comparte el ecosistema, entre ellos anchoa
adulta, sardina, chicharro o verdel.
Además, se estudian también los factores
ambientales que caracterizan el ecosistema
pelágico en su totalidad, como tempera-
tura, salinidad o turbidez en la columna
de agua. También se tiene en cuenta la dis-
ponibilidad de alimento, analizando la
distribución espacial y abundancia de di-
ferentes tipos de plancton.
Por último, para cerrar el estudio de la ca-
dena trófica del ecosistema, en los últimos
años, los investigadores de AZTI han in-

cluido también en la campaña JUVENA el
estudio de la distribución espacial de los
grandes depredadores marinos en el Golfo
de Bizkaia. Para ello, han analizado la dis-
tribución y abundancia de aves y mamífe-
ros marinos, recolectando información
sobre las especies presentes, el número y
el comportamiento de los individuos avis-
tados durante el recorrido.
Respecto a los mamíferos marinos, se han
observado diez especies diferentes, desta-
cando la abundancia del delfín común, se-
guido de rorcual común y del delfín
listado. En cuanto a las aves marinas, se ha
estudiado su distribución y abundancia,
observándose 18 especies diferentes. Des-
taca la presencia del alcatraz común, la
pardela capirotada y la gaviota sombría.
Teniendo en cuenta que la anchoa tiene
una variabilidad interanual muy pronun-
ciada y que la supervivencia, crecimiento
y reproducción de los juveniles está muy
afectada por factores ambientales, se es-
pera que el enfoque ecosistémico adop-
tado permita entender mejor los procesos
que afectan a su supervivencia.

Buenas previsiones para la pesca de anchoa del
Cantábrico en 2019
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Basogintza

Bilboko Zientzi Medikoetako Akademiak aire
fumigazioei buruzko bere adierazpena
publiko egin du komunikatu bidez

Bilboko Medikuntza Zientzie-
tako Akademiako ingurumen
osasunaren sailak, Euskal El-

karte Autonomiko mendietan kobrezko
oxidoarekin airez fumigatzeko eraba-
kiaren eta Industria Ministerioaren
onarpen eskariaren aurrean, honako
hau adierazi nahi du: 

Pestizidaren erabilera ez zehatza gure
biztanlerian ardura sortzen du eta bere
eragin negatiboa gure giza osasunean
babestua izan da egin diren ikerkuntza
ugariekin. Frantzian, INSERMek (Osa-
sun eta Medikuntza Ikerketa Institutu
Nazionala) osasunean pestiziden ondo-
rioei buruzko txosten bat argitaratu du
(Pesticides, effects sur la santé. ISBN
978-2-85598-906-X), bertan beraien in-
plikazioa berretsi da gaixotasun ugarie-
tan: minbiziak, neurologikoak,
ugalketa-arazoak eta kezkagarriagoa
den nahaztatzaile endokrinoen eragi-
nak. Gure inguruan erabiltzen diren
plagizida edo pestiziden ugarien artean
herbizidak daude (glifosatoa bezala),
fungizidak (kobrezko oxidoa) eta int-
sektizidak (dimilin barne) dira. 

Europako Parlamentuaren 2009/128
/CE Direktiba eta Kontseiluak 2009.eko
urriaren 21an onartutako, pestiziden
erabilera iraunkorra lortzeko arauetan,
zera adierazten du IV kapituluko 9. ar-
tikuluan, "aireko pulberizazioen debe-
kua", gehituz "aireztapen bidezko

isurketa kasu berezietan bakarrik bai-
mendu daitekeela" eta beti baldintza ze-
hatz batzuk bete ezkero. Hauen artean
beste alternatiba bidegarririk ez egotea
eta, derrigorrezkoa den Europako nor-
matiba jartzen duen moduan, 9. artiku-
luaren 2e paragrafoan: “pulberizazioa
egingo den eremua, publikoari ireki-
tako gunetara hurbil balego, oneztape-
nean arrisku gunean babesteko
neurriak hartu beharko dira, ingurukoei
osasun arazoak ekiditeko”. Are gehiago
zehazten du jarraian, “PULBERIZA-
ZIOA EGINGO DEN EREMUA ETXE-
BIZITZETATIK HURBIL EZINGO DA
EGON”. Beraz eta gauza jakina da, gure
landa eremua baserriz eta txalet ugarie-
kin beterik dagoela, eta beraz airezko
fumigazioak beti eragina izango dutela
bertako biztanleei, abereei eta inguru-
mena osatzen duten ura eta aireari. 

Mende laurdenaren zehar, Bizkaia eta
Gipuzkoa sistematikoki fumigatuak
izan dira dimilin bezalako pestizida ba-
tekin, ingurugiroan kalteak eragin du-
tenak eta baita pertsonetako osasunean.
Gaur egun erakundetatik kobrezko oxi-
doaren airezko fumigazioa proposatzen
dute. Azken hau modu mugatu eta ego-
kian erabiltzen denean tomatea, mahat-
sondoak etab. egokitzat har daiteke.
Baina kobrezko oxidoa modu masibo
eta ez zehatzean erabiltzen bada, orga-
nismoengatik xurgatua izan daiteke bai
arnasketan zein bere elikagaien bidez. 

Substantzia honen eraginpean eztula,
eztarriko mina, begi narritadura, sabel
minak, beherakoa, dermatitisa eta gilt-
zurrun eta gibeleko arazoak agertu dai-
tezke. Beraz, ez da kalterik egiten ez
duen molekula soil bat ez gizaki ez eta
animalietan. Gainera, epe luzean, ko-
brea lurrean eta uretan pilatu daiteke
ingurugiroan, gizaki eta animalietan
eragin kaltegarria luzatuz. 

Guzti honegatik, Zuhurtziaren Print-
zipioa aplikatuz, dagokien erakundeei
eskatzen dugu: Euskal Aldundiak,
Eusko Jaurlaritza eta Industria Ministe-
rioari, kobrezko airezko fumigazioak
eta dimilinekin egiten direnak asmoak
deuseztatzeko eta beste baso politika
berrien alde bultzatzea, osasuntsua-
goak, ekologikoak eta jasangarriagoak.
Zentzu honetan, arrazoizkoena litza-
teke trantsiziozko eraldaketa bat lagunt-
zea pinu eta eukaliptoen plantazioak
kenduz bertoko arbolen alde, gure
ohiko basoen biodibertsitatea, baloreak
eta aberastasuna errespetatuz. Erakun-
deek lagundu beharko lukete ekonomi-
koki afektatutako forestalistei alda
dezaten bertoko baso osasuntsu eta ja-
sangarriagoren alde. Akademiak ohar
hau jakinaraziko die Aldundiei, Eusko
Jaurlaritzari, Industria Ministerioari eta
Europako erakundeei.

Hilaren 10ean publiko egin zuten Bilboko Zientzi Medikoetako
Akadamiak aire fumigazioen inguruko beraien hausnarketa.
Hemen komunikatua osorik irakurgai duzue.
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lur bankuak

Recientemente se ha
reunido la Comi-
sión de Precios y

Valoración en la que parti-
cipa EHNE-Bizkaia en la que
se informó sobre las adjudi-
caciones del Fondo de Suelo
Agrario correspondiente a la
convocatoria de 2018. En con-
creto se han adjudicado dife-
rentes lotes a 7 baserritarras.
4 correspondiente a horticul-
tura ecológica y 3 para uso
ganadero o forrajero. De las 7
personas beneficiarias,  2 son
de primera instalación, otras
dos jóvenes, 2 ATP y una con
dedicación parcial. 

En esta convocatoria existía
un lote de tierra de uso forra-
jero de 14 hectáreas aproximadamente
y han sido varias las personas jóvenes y
en proceso de instalación las que han
solicitado dicho lote. Quedando de ma-
nifiesto las dificultades existentes, sobre
todo en subsectores ganaderos de ac-
ceso a tierra, para los jóvenes que se ins-
talan. La Comisión de Selección ha
tenido que valorar las solicitudes con
los criterios establecidos, que son los si-
guientes: Perfil de la persona solicitante
(1ª instalación, 60 puntos, joven agricul-
tor, 45 puntos, ATP 20 puntos y dedica-
ción parcial, 5 puntos), finalidad de la
solicitud (nueva explotación 10 puntos
y ampliación de una explotación exis-
tente 5 puntos), modelo productivo y de
comercialización (producción ecológica,
5 puntos, producción integrada o label,
5 puntos, transformación de la produc-
ción propia, 5 puntos, circuitos cortos
de comercialización, 5 puntos, perte-

nencia a una cooperativa o SAT otros 5
puntos, explotación ubicada en la
misma comarca, 20 puntos y ser colin-
dante con alguna de las parcelas solici-
tadas, 15 puntos), plan de empresa
(plan de viabilidad, 20 puntos, expe-
riencia, 20 puntos y formación otros 20
puntos).

Además de informar sobre las adjudi-
caciones se plantearon diferentes cues-
tiones sobre la labor del Fondo de Suelo
Agrario. Se indicó, que si bien, no se
consigue que propietarios privados
pongan parcelas a disposición del
Fondo de Suelo Agrario, si se realizan,
cada vez más, labores de intermedia-
ción entre propietarios privados y per-
sonas dedicadas a la actividad agraria.
También se puso encima de la mesa que
este momento puede ser adecuado (si-
tuación actual de las plantaciones fores-
tales de pino radiata debido al ataque

del hongo conocido como banda ma-
rrón), para que parcelas tanto público
como privadas que hoy en día son de
uso forestal (es necesario realizar el
cambio de uso) se puedan destinar a la
producción de alimentos. 

También desde EHNE Bizkaia se tras-
ladó la preocupación existente ante una
casuística que se da con algunos de los
lotes que se han adjudicado en años an-
teriores para horticultura. Son parcelas
propiedad de ayuntamientos o incluso
de sociedades públicas (Azpiegiturak)
adjudicadas para 10 años en las que las
personas adjudicatarias han realizado
inversiones y se encuentran consoli-
dando su proceso de instalación. Bien
por la naturaleza de estas parcelas o
bien por su ubicación, generan incerti-
dumbre a las personas adjudicatarias a
la hora de abordar el proceso de reno-
vación del alquiler.

Adjudicación parcelas del Fondo de Suelo
Agrario
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Oliba biltzeko eta ehotzeko
kanpaina ondo hasi da
Erroizen, eta dolare berrian

kalitateko 80.000 kilo oliba inguru ja-
sotzea espero du Mikel Izagirrek.

Azaro eta abendu artean olibak arbo-
latik hartu eta dolarean sartzeko garaia
da Arabako Errioxan; hortaz, lana
amaitzeko tenorean izango dira eguno-
tan Lantziegoko Erroiz errotan. Azaroa
amaieran 50.000 kilo oliba inguru ja-
sota zituen Mikel Izagirrek, eta 40.000
gehiago jasotzea espero zuen, kan-
paina amaitu baino lehen. "Lehenengo
urtea izateko oso marka ona egiten ari
gara", aitortu dio ALEA aldizkariari.

Bi urteko prozesu administratibo
konplexuaren ostean zabaldu ditu
ateak Lantziegoko olio-errota berriak.
Negozioak martxan jartzeko eta ekint-
zailetza sustatzeko lau haizetara za-

baltzen diren mezuen atzean dagoen
benetako errealitatea ezagutu du
Erroiz dolareko jabeak; eta ez da samu-
rra. "HAZIra jo genuenean proiektua
interesgarria zela esan ziguten hasiera-
hasieratik, olibondoa sustatu nahi du-
tela Arabako Errioxan, gazteen
ekimena… baina errealitatea da oso
zaila dela pausuak ematea, oso motela
da prozesua, hilabete asko itxoiten
pasa dugu; inbertsioak egiteko eskat-
zen ziguten, jakin gabe aurrera egin
ahal izango genuen. Zorionez, honetaz
aparte beste lanpostu batzuk ditugu,
bestela ezinezkoa litzateke".

Bidean aurkitu duten traba handie-
netako bat lizentzia lortzea izan da,
Arabako Errioxan legedi berezi bat bai-
tago upeltegia ez den negozioa zabalt-
zeko. Gainera, dolarea kokatzeko
pabiloia herri-eremutik kanpo egoteak
are gehiago trabatu du bidea. 

Oztopoak-oztopo, martxan da Lant-
ziegoko errota berria; hain zuzen, oli-
badiaren inguruan eskualdean ematen
ari den mugimenduaren adibidea.
"Asko landatzen ari da, mahastiak li-
zentzia behar duelako, eta olibondoak
ez. Lursail txiki bat duenak landatzen
ditu". Dena den, Izagirrek berak azaldu
duenez, zaila da Arabako Errioxan ma-
hastiaren inguruan dagoen kulturare-
kin lehiatzea, eta kostatzen da jendea
olibadiaren landaketa hobetzen joateko
konbentzitzea: "Inausketak zaintzeko,
oliba behar denean jasotzeko eta erro-
tara garaiz eramateko animatu behar
da jendea, baina martxan gaude". 

https://youtu.be/eCY1U5_CNW0

Albiste hau Arabako Aleak argita-
ratu du CC-By lizentziapean

Urre berdea ateratzeko, errota berri bat
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laburrean

Andirao Eibarko baserritarren
elkarteak idatzi baten bidez
Eibarko udalari plaza erabe-

rritzeko neurriak hartzea eskatu  dio.
Idatzi hau herritarren babesarekin aur-
keztu dute, 1722 sinaduren babesare-
kin alegia. Izan ere, 2007an Errebal
azokatik gaur egungo azokara aldatu
zirenetik hainbat kexa helarazi dizkiete
udal ordezkariei. 11 urte luze hauetako
erantzun ezaren aurrean berehalako
neurriak har ditzan exijitu diete uda-
lari. 

Gaur egungo kokapena behin behi-
neko neurria izan zela adierazi dute el-
kartetik, hasieran bi urtez baino ez zela
luzatuko, baina 11 urte hauen ondoren
oraindik baserritarren produktuak salt-
zeko plaza apropos gabe daude, bes-
teak beste estaldurak ez du bere

funtzio betetzen eta. Andirao elkartetik
lehentasuna Bidebarrietan aurkitzen

den merkatu plaza indartu eta berrit-
zeak izan beharko lukeela uste dute.

Con intención de avanzar hacia un nuevo modelo
de alimentación escolar la plataforma Gure Pla-
tera Gure Aukera ha presentado su propuesta

ante el Gobierno Vasco. Son conscientes que los cambios
necesarios no se darán de un año a otro pero indican que
“tenemos que enfocar nuestro objetivo al logro de un mo-
delo de restauración colectiva escolar más sana, sostenible
y pedagógica.  Para el logro de ese objetivo tiene que co-
menzar una transición que ya ha empezado en la sociedad
y que se tiene que dar en el poder ejecutivo modificando
la actual normativa”.

Propuesta completa:
https://www.gureplateragureaukera.eus/wp-content/uploads/2018/12/Gure-platera-gure-aukera-2018-12-12.pdf

Berehalako neurriak eskatu dizkiote
udalari Eibarko baserriatrrek

Gure Platera Gure Aukera presenta su
propuesta al Gobierno Vasco
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MST- Vía Campesina

Orlando y Rodrigo
Celestino eran lí-
deres del campa-

mento, lo que indica la
motivación política del cri-
men.

En la noche del sábado
(8), dos militantes del Mo-
vimiento de los Trabajado-
res Rurales Sin Tierra
(MST) fueron asesinados en
el interior del campamento
Don José Maria Pires, en el
municipio de Alhandra-PB,
a unos 45 km de João Pes-
soa. Los relatos de testigos
dan cuenta que los bandi-
dos entraron encapuchados
en el campamento y ame-

trallaron el área donde ce-
naban los agricultores.

Las víctimas son Rodrigo
Celestino y José Bernardo
da Silva (conocido como
Orlando), ambos coordina-
dores del campamento, lo
que evidencia el carácter de
crimen para intimidar la
lucha por la tierra. En el
campamento Don José
María Pires viven 450 fami-
lias, hoy produciendo en
una tierra que fue encon-
trada abandonada, total-
mente improductiva y que
se había convertido en una
plantación de bambú. El
propietario es el grupo

Santa Tereza.

El velorio de Orlando ten-
drá lugar en la capilla de
Nuestra Señora de Apare-
cida, en el asentamiento
Zumbi dos Palmares, muni-
cipio de Mari, a las 14h de
este domingo (15h en Brasi-
lia). La dirección del MST
en Paraíba convoca a mili-
tantes y amigos a compare-
cer al momento y al gran
acto en homenaje al compa-
ñero Orlando. Rodrigo Ce-
lestino será velado en João
Pessoa en ceremonia para
familiares y amigos.

Orlando es hermano de

Odilon da Silva, también
asesinado hace nueve años
en Paraíba. Odilon era del
Movimiento de los Afecta-
dos por Represas (MAB, en
portugués), que emitió nota
solidarizándose con el
MST. Otras organizaciones,
a ejemplo de la Confedera-
ción de los Trabajadores de
la Agricultura (Contag), ya
manifiestan su solidaridad
y cobran justicia para este
crimen en el campo brasi-
leño.

En un mensaje, la presi-
denta del PT, Gleisi Hoff-
man, clasifica como grave
la ejecución de dos líderes

Militantes del MST de Brasil son
brutalmente asesinados en campamento
en Paraíba



La Via campesina

sociales. “La ejecución de
los dos compañeros del
MST en Paraíba es muy
grave. La violencia contra
líderes sociales debe cre-
cer en todo Brasil, antes
incluso de la asunción de
Bolsonaro”, apunta Gleisi
al informar que está en
contacto con el goberna-
dor del estado y estará
presente en el acto en Pa-
raíba este domingo.

El MST, en comunicado,
apela para que haya justi-
cia con el castigo de los
culpables, asesinos de tra-
bajadores rurales. “En
estos tiempos de angustia
y de dudas sobre el futuro
de Brasil, no podemos
dejar nuestro destino ser
conducido por los que tie-
nen el poder político y
económico. Por lo tanto,
continuamos reafirmando
la lucha en defensa de la
tierra como central para

garanti-
zar dig-
nidad a
los tra-
bajado-
res y
trabaja-
d o r a s
d e l
c a m p o
y de la
c i u -
d a d ” ,
declara
el Mo-
v i -
miento.

laguntzen du: 

"¿Qué sería de este mundo sin militantes? ¿Cómo sería la condición humana si no
hubiera militantes? No porque los militantes sean perfectos, porque tengan siempre
la razón, porque sean super-hombres y no se equivoquen. No es eso. "Es que los mi-
litantes no vienen para buscar el suyo, viene a entregar el alma por un puñado de
sueños" (ex presidente uruguayo, Pepe Mujica)

El Movimiento de los Trabajadores Rurales Sin Tierra (MST-PB) pierde esta noche
del sábado (8) alrededor de las 19h30 dos militantes: José Bernardo da Silva, conocido
por Orlando, y Rodrigo Celestino fueron brutalmente asesinados por capangas en-
capuchados y fuertemente armados. Esto demuestra la actual represión contra los
movimientos populares y sus líderes. El ataque ocurrió en el campamento Don José
Maria Pires, en el municipio de Alhandra en Paraíba. Área de la Hacienda Garapu,
perteneciente al Grupo Santa Tereza, ocupada por las familias en julio de 2017.

Exigimos justicia con el castigo de los culpables y creemos que luchar no es un cri-
men. En estos tiempos de angustia y de dudas sobre el futuro de Brasil, no podemos
dejar a los que detentan el poder político y económico trazar nuestro destino. Por lo
tanto, continuamos reafirmando la lucha en defensa de la tierra como central para
garantizar dignidad a los trabajadores y trabajadoras del campo y de la ciudad.

Justamente dos días antes de las celebraciones del Día Internacional de los Derechos
Humanos, 10 de diciembre, son asesinados de forma brutal a dos trabajadores sin
Tierra. En este sentido, convocamos a la militancia, amigos y amigas, a los que de-
fienden a los trabajadores y trabajadoras, denunciar la actual represión y los asesina-
tos en consecuencia de conflictos en el campo.

Solidaridad con la familia de Orlando y Rodrigo.

Comunicado oficial del MST
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Ikerketa

En 2013, en el anexo
a un informe sobre
acaparamiento de

tierras en el norte de Sene-
gal que involucraba inver-
sionistas italianos
sospechosos de lavado de
dinero, GRAIN publicó un
resumen de otros casos a
nivel mundial donde se es-
taban firmando grandes
acuerdos sobre tierras que
potencialmente tenían el fin
de mover dineros ilícitos.

Recientemente hemos sa-
bido que varios de esos
casos fueron procesados ju-
dicialmente o las autorida-
des nacionales decidieron
intervenir en sus asuntos,
razón por las cual hemos
decidido recopilar una pe-
queña actualización sobre
esos eventos.  La buena no-
ticia es que, en algunos
casos, los delitos se frena-
ron.  La mala noticia es que
se confirma aún más la ten-
dencia general a usar los
acuerdos sobre tierras de
cultivo para el enriqueci-
miento ilícito de empresa-

rios y políticos corruptos y
que esta tendencia se repite
en otros sectores agrícolas
como el maderero.  Desde
que realizamos la recopila-
ción de nuestra lista en el
2013, otros numerosos
casos han salido a la luz, de
los que destacamos los
mejor documentados más
abajo.

BÁRCENAS:
ACTUALMENTE EN
PRISIÓN

En 2013, informamos que
el ex-tesorero del partido
gobernante de España —el
Partido Popular— era sos-
pechoso de lavar dinero a
través de una plantación de
limoneros de 3 mil hectá-
reas en el norte de Argen-
tina, propiedad de una
empresa llamada La Mora-
leja SA.En 2018, las cortes
de justicia concluyeron que
Bárcenas  efectivamente
había “confeccionado” con-
tratos ilegales y facturas
falsas, y las había presen-
tado con el fin de apro-

piarse de parte de los fon-
dos del partido, buena
parte del cual derivó a
Suiza.  De allí, los fondos
fueron transferidos a Ar-
gentina  a la Hacienda La
Moraleja bajo la adminis-
tración de Ángel Sanchís y
su hijo, ambos socios de
Bárcenas.  La hacienda pro-
dujo millones que fueron
ingresados de vuelta a
cuentas personales en Es-
paña, a veces en la forma de
“transferencias disfraza-
das”  como pagos por con-
tratos de servicios no
realizados entre Bárcenas y
Ángel Sanchís.

Los tribunales verificaron
que tales transacciones tu-
vieron lugar.  Sanchís y su
hijo fueron encontrados
culpables de lavado de di-
nero por 3 millones de
euros a través de esta figura
y condenados a 1 año de
prisión cada uno.  Bárcenas
también fue condenado a
cumplir una pena de 33
años de prisión. Como re-
sultado de este caso, el pre-

sidente español Mariano
Rajoy fue sujeto de una mo-
ción de censura el 2 de
junio de 2018 y removido
de su cargo.

Y mientras los tribunales
españoles realizaban su in-
vestigación, Greenpeace
Argentina descubrió que la
tierra de cultivo de La Mo-
raleja, alguna vez un área
protegida, había sido com-
prada y desmontada con-
traviniendo las leyes
forestales argentinas. De su
superficie total, 3 mil hectá-
reas de especies de gran
valor maderero fueron
arrasadas y plantadas con
limoneros, lo que viola la
Ley para la Protección del
Bosque Nativo de Argen-
tina. La cosecha anual de li-
mones fue a parar, en parte,
a la Coca-Cola Co. para
producir Sprite y, el resto, e
exportó a Europa. Otras 15
mil hectáreas se destinaron
al cultivo de soya transgé-
nica. Los propietarios ale-
gan que las autoridades
locales les otorgaron la

Acaparamiento de tierras,
financiamiento ilícito y delitos
corporativos: una actualización

Grain
Actualmente, el acaparamiento de tierras es considerado un crimen contra la humanidad. Sin
embargo, pocos acaparadores terminan en la cárcel. En cambio, si uno busca en el sitio
especializado farmlandgrab.org  información sobre demandas legales, procedimientos
judiciales, sentencias o encarcelamientos relacionados con temas agrarios, lo que se
encontrará, sobre todo, son informes sobre comunidades locales acusadas de hechos punibles
por defender sus propios territorios contra poderosas compañías. Pero los nexos entre el delito,
la corrupción y quienes están involucrados en negocios que acaparan tierras agrícolas son
reales.
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laguntzen du: 

exención para reconvertir
las tierras forestales, lo que
convertiría en cómplices a
esas autoridades; de hecho,
el gobierno provincial les
dio su apoyo al declarar
que el proyecto de planta-
ción de la empresa era de
“interés provincial”. De
momento, la hacienda ha
perdido su certificación de
“agricultura sustentable” y
el contrato con Coca-Cola.
Los dueños declararon que
reforestarán las 3 mil hectá-
reas y destinarán 7 mil hec-
táreas del cultivo de soya a
la producción de limones.
¿Quizás cuando salgan de
la cárcel?

ADQUISICIONES
CHINAS DE VIÑEDOS
EN FRANCIA: FINCAS
INCAUTADAS

GRAIN informó que
TRACFIN, un grupo dedi-
cado a combatir crímenes
fiscales en Francia, estaba
investigando los flujos de
financiamiento extranjero
hacia el sector vitivinícola
francés, monitoreando un
posible lavado de dinero
sucio proveniente de Ucra-
nia, Rusia y China a través
de inversiones en tierras de
cultivo. En junio de 2018, la
policía francesa incautó 10
viñas propiedad del con-
glomerado chino Haichang,
por un probable fraude tri-
butario y falsificación. La
policía cree que los viñedos
fueron comprados para
lavar fondos mal habidos
del gobierno chino.

Haichang es un enorme
conglomerado relacionado
con  negocios inmobiliarios,

petroleros, turismo y tras-
porte de carga controlado
por el hombre de negocios
Naijie Qu, de 56 años de
edad.  En los últimos años,
ha gastado 55 millones de
euros en la compra de 24
viñas en Francia. La em-
presa intenta apelar.

INDONESIA:
ELECCIONES
MANIPULADAS Y
SOBORNOS LIGADOS
AL ACAPARAMIENTO
DE TIERRAS

En Indonesia, durante
2013, las autoridades anti-
corrupción arrestaron al
presidente de la Corte Su-
prema Akil Mochtar y dos
de sus socios por su partici-
pación en un escándalo de
soborno masivo que apo-
yaba el proceso electoral in-
donesio. Mochtar  y su
cohorte fueron condenados
y encarcelados por  mani-
pulación de votos, siendo la
sociedad civil quien siguió
investigando en profundi-
dad.  Así, se descubrió que

la mayoría del dinero re-
caudado por el juez pro-
vino de una compleja
operación que involucraba
a políticos locales que crea-
ron empresas ficticias a
nombre de otras personas
con licencias falsas emitidas
por el juez.  Luego, estas
empresas de papel y sus
falsos permisos fueron ven-
didas a la compañía malaya
de aceite de palma, CBIP,
quien deforestó la tierra y
la convirtió en plantaciones
de palma aceitera.

Este tipo de práctica, am-
pliamente difundida en In-
donesia, se basa en robar
tierras y medios de subsis-
tencia a comunidades indí-
genas locales y, sin
embargo, los perpetradores
rara vez son capturados.
Por el momento en que
Mochtar fue arrestado, las
autoridades anticorrupción
sentenciaron también al ex
alcalde del distrito de Buol
en Célebes Central, Amram
Batalipu, a 7y medio años
de prisión por recibir so-

bornos de Hardaya Inti
Plantations, propiedad de
Siti Hartati Murdaya. A
cambio de los sobornos les
entregó 22 mil hectáreas de
tierras  y bosques consuetu-
dinarios sin el conoci-
miento ni el consentimiento
de la comunidad, para crear
una gran plantación de
palma aceitera. Hartati pro-
viene de una de las familias
más ricas y poderosas de
Indonesia; no es sorpren-
dente, entonces, que ella
haya sido condenada a 3
años de prisión (la mitad
del tiempo que el alcalde
distrital) y Hardaya Inti
Plantations continúe en
operación.

Leer articulo completo:
https://www.grain.org/

article/entries/6095-aca-
paramiento-de-tierras-fi-
nanciamiento-ilicito-y-deli
tos-corporativos-una-ac-
tualizacion
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Urtarrilaren 16,17 eta 18an Basogint-
zari buruzko jardunaldiak izango
dira Zeanurin, Eguzkiola talde kul-

turalak antolatuta urtarrilaren 16an, Arratia
aldeko zuhaitzen eta basoen ikerketa baten
berri emango dute eta ostean "Baso ahaz-
tuak"dokumentala aurkeztuko da. Ostegu-
nean, 17an, Kolore Guztietako Basoak
elkarteak hitzaldia emango du:
"Basogintza,eta orain zer?". 18an, mahaingu-
rua izango da basogintzaren inguruan. Ingu-
rumenaren  eremuan eta basogintzan
dabiltzan eragile desberdinek eta fumigazioa-
ren ondorioetaz dakiten profesionalek hartuko
dute parte eztabaida honetan.

Basogintzaren inguruko jardunaldiak

Zeanurin

Delegación vasca visitará Gran Canarias

Este viaje de intercambio organizado por
EHNE Bizkaia cuenta con la colaboración de
COAG-Canarias como organización anfi-

triona. De esta manera durante el intercambio se vi-
sitarán sistemas autónomos de fertilización de la
tierra, gestión de residuos, agua y energía en Gran
Canarias. Tal y como han apuntado desde el sindi-
cato agrario este tipo de intercambios son muy valo-
rados y necesarios, ya que se fomenta la formación
de campesino a campesino y las relaciones e inter-
cambio de saberes de manera directa.

Una delegación vasca formada por 13 personas baserritarras visitará diferentes
proyectos de la isla de Gran Canarias desde el 16 al 20 de enero. 
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Propuestas de formación

Formazioa

Elaboración artesanal de pan, blanco e integral, con masa madre
y en horno de leña.

Día:                 Martes 15 de enero
Horario;         De 10:00 a 14:00                               
Lugar:            Zeberio (Bizkaia)
Contacto:       unai@ehnebizkaia.eus edo 636451572

Taller práctico sobre cómo hacer Fermentos con productos de invierno (Chucrut,
Pickle, Encurtidos)

Durante el 2019 tenemos la intención de publicar diferentes videos de
corta duración (uno cada mes) que van a complementar los procesos for-
mativos que ofrecemos.

Los objetivos de estos videos son por una parte animar a las personas
que están pensándose en comenzar una actividad o diversificar su acti-
vidad con ejemplos de cómo se puede vivir de eso. Y por otra parte dar
información o pistas sobre cómo elaborar o mejorar en el día a día en
nuestras producciones sobre todo dirigido a personas que produzcan
alimentos y sobre todo que estén en proceso de incorporación, o que
quieran diversificar o reconvertir su actividad a modelos agroecológi-
cos.

En los videos se hablará sobre cuales han sido las motivaciones de las
personas protagonistas, las dificultades, las claves, pero también se verán aspectos técnicos y de elaboración.

Taller práctico «Elaboración artesanal de pan»

Los alimentos fermentados son aquellos cuyo procesamiento involucra el
crecimiento y actividad de microorganismos como mohos, bacterias o leva-
duras (hongos microscópicos). En esta categoría se encuentran el chucrut,
el miso, el kimchi, y otros. Esta actividad de fermentación permite que los
alimentos modifiquen su sabor al mismo tiempo que aumentar su vida útil,
permitiendo su conservación.

En invierno tenemos muchos productos como coles, etc. que podemos
transformar en fermentos y en este taller en concreto veremos y haremos al-
gunos de ellos como Chucrut, Pickle, Encurtidos…

Día:                         Miércoles 23 de enero
Horario:                 Por la mañana de 10:00 a 14:00
Lugar:                     Oficina Ehne-Bizkaia Abadiño)
Contacto:               unai@ehnebizkaia.eus  edo 636451572 Unai

EHNE Bizkaia lanzará videos formativos para el 2019
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https://vimeo.com/177205273

gomendioak

Baso ahaztuak

Duela 3 urte argitaratu zutela honako dokumentala, gaur
egungo baso politiken egoera ikusita gomendagarria.
Tokian tokiko basogintzaz eta baso kulturari buruzko haus-
narketak sustatu nahi ditu Baso Ahaztuak dokumentalak.
Pinuaren erabileraren inguruan ingurumen-eztabaida luzea
eman da. Lan honen helburua eztabaida horretan sakont-
zea da, elementu berriak mahaigaineratuz, esperientzia in-
teresgarrien berri emanez, azterketa zientifikoen ondorioak
lehenetsiz eta, batez ere, naturaren eta bioaniztasunaren
garrantzia azpimarratuz.

Boletin Nyeleni
La interfaz entre el campo y la ciudad es un espacio social complejo en el que la
política y la cultura están en plena evolución. También puede ser un lugar físico, en
el cual entra en conflicto la prosperidad de pueblos, ciudades, suburbios periurbanos,
y zonas rurales suburbanizadas. Considerada de modo general, se define como un
territorio amplio con potencial para el crecimiento de la soberanía alimentaria.

Este número de la boletín Nyéleni aborda los retos y oportunidades que plantea la
construcción de la soberanía alimentaria en las zonas periurbanas, y los modos en
que lxs productores y consumidores de las comunidades urbanas y rurales forman
alianzas para transformar el sistema alimentario.
https://nyeleni.org/DOWNLOADS/newsletters/Nyeleni_Newsletter_Num_35_ES.
pdf

Gizarte Foroa: Lurralde estrategiak eta jasangarri-
tasuna

Gai honekin harreman estua duten eragile sozio-eko-
nomikoak, politikoak eta gizarte zibil antolatua bildu di-
tuzte, etorkizunari begirako ikuskera desberdinak
partekatzeko, eta elkarrekin nahi den gizartea eraikitzen
hasteko. 

Saio honen emaitzak XVIII Kongresurako input garrant-
zitsu bat osatuko dute eta Eusko Ikaskuntza 2018an bult-
zatzen ari den hausnarketa lerro nagusien inguruan
Liburu Zuri propositiboarentzat lehen pausu bat da foro
hau.

https://youtu.be/ypfNSPYSqxA
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MERKATUA
SALGAI - SE VENDE 
Se vende desensiladora de bloque
KUHN por desuso. En buen estado.
619539958
Hidrolimpiadora bat salgai. Trifasikoa
eta 4 CV. 639983816
Arratoi txakur kumeak oparitzen dira
722222338
Traktore Agria 9.900, 30CV salgai.
Guztiz berritua, apero eta guzti.
609458243
Toyota 4 Runner, motor 3.000
680351991
Bi-hiru urteko txakur gazteak
dauzkagu Ataunen. 617866334
Carro esparcedor JD 5toneladas.
652709723
Venta de 4000m2 de finca con
frutales, junto al río Arga (Zona
Tafalla) 13.000€. 650428982
Venta finca rural, Muxika. Separado
en dos parcelas (7400m2 y 3800m2)
660809680
Se venden 30 cabras. 616166509
Gaztainazko estakak, eskuz eginak
690032104- 606500270
Belar takoiak salgai. 608677606
Vendo tractor John Deere, modelo
1020, con rotavator. Preparado para
invernadero. 946814556, llamar al
mediodía
800 kilo ilarra (guisante) salgai,
ekologikoa. 650464410
500 litroko DeLaval esne tankea
salgai. 625022559
Vendo camión ganadero de 3.500
kilos y dumper Ausa. 649428299
Se vende todo terreno Land Rover
Discovery. Año 2000. Ruedas nuevas.
290.000 km. 5.500 euros. 628440381
30 ardi latxa salgai, kumea egiteko.
606172989
Se venden bolas de hierba ensiladas.
Fácil de cargar. 649840506
20 ardi mutur gorri salgai. 688682308
Pasquali traktorea salgai. 21 CV.
Remolkea, goldea eta rotabatorragaz.
946253266
Alquilo caserío con carretera, agua y
luz con generador. Huerta y opción
de más terrenos. precio: 225 euros al
mes. 682394124 - 946731569
Se vende esparcidor de basura
Pasquali con tractor y freno
hidraulico. 3.000 euros. 682394124 -

946731569 
Se vende terreno de 10.000 metros
cuadrados en Gamiz. Posibilidad de
inicar explotación agraria. 685703231
14 zaldiko Pasquialia salgai, arranke
eta guzti. 695769275
Se vende rulo suspendido en buen
estado por no utilizar. Anchura de 2m
más acople. Zuia (ARABA) Precio
650€. 636369361
Se venden terneras y terneros
pasteros. Limousin. Con carta.
633177715
Behi satsa oparitzen da. Se regala
basura de vaca. En Arrankudiaga.
688665848
Segadora de mano de gasolina
marca BCS. Motor Honda. Peine de
1,30, 658746649.
Berralari buelta emateko eta lerroan
jartzeko aperoak. 628041526
Belar siku bolak salgai. 628041526
Tractor agrícola de cadenas con
desbrozadora. Tipo oruga.
658746649
Se venden bolas de hierba seca y
bolas de silo. 685707492
Gurdia salgai. 4 metro luze eta 2
zabal. Alde bakoitzean bina
gurpilekin. 695769275
Belar fardoak saltzen dira
Durangaldean.Tlfno: 615 737 123
80 CVko Case traktorea salgai.
Pintxo, pala eta kabinarekin.
695769275
Vendo autocargadorda marca
Comesa de carga trasera, trabaja con
su tracción. Trabaja con tractor
Pasquali de 38cv. 657791863
Euskal txerriaren txerrikumeak salgai.
685784841
Motocultor nuevo Agria 7710GRV con
motor de gasolina Honda GX 270.
2.400 euros. Nuevo. 605744515
Se vende casa nueva con huerta en
la zona de Tafalla. 113000 euros.
650428982
Se venden novillos Aberdeen-Angus
puros con carta o pedigree.
659159507
Belar lehorra, bolak, pakoiak eta siloa
salgai. Aterpean gordeak. 659 132
094
Suzuki Bandit 400cc eta Honda
Panaeuropean 1.100 cc. 658746649
Se vende segadora acondicionadora
Celia 270. 615704960

Se venden fardos de viruta seca para
camas, sin polvo, paletizado. Buen
precio. 669720290
Vendo tanque de leche de 500 litros y
picadora de carne industrial. Los dos
como nuevos. 617972209
Se venden potros españoles, machos
y hembras. Capa alazán negro y
castaño. Excelentes orígenes.
635738805
Se venden 15 ovejas, 15 corderos y
un tanque de leche de 150 litros.
616918239
Se ofrece terreno para alquilar en
Erandio. 3 hectáreas, para ganadería
o agricultura. 615715192
Se vende caserío con pabellón de
ganado con 12 hectáreas. Zona de
Bermeo-Bakio. 635735988 -
699765630
Zekor bi salgai, 6-8 hilabetekoak.
Limousinak, kartadunak. 633177715
Se vende tanque de leche con motor.
Funciona. 617972209
Ardi ltaxak saltzen dira. 638403923
Se venden dos volteadoras Khun de
4 rotores, de 3,80 metros y 4,20
metros. 676517787
Saltzeko, «dessileuse» bat, 1,6
m3koa. Estatu onean. 500 euro
inguru. (00-33) 680-68-81-03
Saltzeko esne tanka, Japy markakoa,
1700 litro. Garbitze automatikoa.
Estatu onean. (00-33) 632-30-76-53.
Ahuntzak eta urte beteko aker
murtziarra salgai. 686230420
Se vende hierba seca y bolas de silo.
Están bajo cubierto. Belar bolak
salgai, lehorra eta siloa. 659132094
Ardi moztaileak. Joxe. 659262747
Se venden tarros de vidrio de todos
los tamaños para conservas. También
vinagre para encurtidos. 636451563
Se venden 4 yeguas. 1 Apoloosa con
cría, 1 española con carta y una
angloárabe con carta). 658746649
Se vende alfalfa ecológica. En pelets
(19% proteína) y en rama.
629204215
Se venden gallinas, gallos y
polluelos. 686 149 250
8.000 metroko terrenoa salgai, 4.000
metroko inbernadero multiarekin.
Tolosaldean. 661074820
Se vende caserío en Getxo. 2
Plantas, 90 metro cuadrados. 1
hectárea de terreno soleado junto al
río. 650155841 - 649563720

Vendo NISSAN NAVARA. 5.000€.
699300342
Se vende forraje en fardo pequeño.
Paja, hierba y alfalfa. Buena calidad.
Puesto en destino. Económico.
669720290
Se vende granja en Getxo, a 3 kms
de la Avenida de Los Chopos.
4000m2 terreno con un edificio de
1.560 m2.  Urge vender, precio a
convenir. 651 881 195
Se venden sementales y novillas para
madres con alta genética.
629469452.
Se venden estacas de acacia y
alambre ganadero. Se hacen cierres
y limpieza de terreno. Tlf 666 583 478
Vendo superpuesta calibre 410
nueva. 550 €. 946731120
Segadora hilegadora marca ALFA.
685735886
Se venden fardos de paja de cebada,
de 6 cuerdas, metidos en almacén.
679485712–626496393
Venta de casa a estrenar en Navarra,
121.000 euros con huerta.
650428982

EROSTEKO - COMPRA

Golda SAME delfino 35 de segunda
mano. 94 616 64 86
Se compra o alquila terreno para
pastos de ganado. 616166509
Se compra tanque de leche 150-200
l. No importa que el motoir no
funcione. 653019379
Se compra estructura de invernadero
tipo tunel. 691210034
Arrazola eta Axpe inguruan landak
errentan hartzeko prest. 662 005 579
LANA - TRABAJO
Limpiezas de chimeneas, estufas,
cocinas económicas, calderas de
calefacción, etc. Urko 605770754
Se ofrece pastor para vacas, ovejas y
cabras. 38 años, navarro.
Interesad@s llamar a 618 04 65 70
(Pedro).
Langile bila: Esne behi ikuiluan lan
egiteko, makinariarekin esperientzia.
Nafarroan.  646376547
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